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رئیس قوه قضائیه با اشاره به حوادث اخیر در کشور، 
ضمن قدردانی از مسئولان قضایی بابت سرکشی به 
بازداشتگاه ها، بر تعیین تکلیف فوری بازداشتی ها و 

پیگیری مستمر وضعیت آن ها تأکید کرد.

به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از اداره کل روابط 
والمسلمین  الاسلام  حجت  قضائیه،  قوه  عمومی 
سیدابراهیم رئیسی در جلسه شورای عالی قوه قضائیه 
با  طبعا  افزود:  کشور،  در  اخیر  حوادث  به  اشاره  با 
کسانی که در این حوادث، تقصیر کمتری دارند باید 
برخورد متناسب صورت گیرد و کسانی هم که دست 
به ایجاد ناامنی و اغتشاش زده اند، باید پرونده شان 
در اختیار دادگاه قرار گیرد تا به جرم آنان به صورت 

قاطعانه و بر اساس حق و عدل رسیدگی شود.
وی بر لزوم تحلیل همه جانبه فتنه اخیر تأکید کرد 
و گفت: برخی از اقدامات مانند تلاش برای تخریب 
زیرساخت های کشور، واقعا کار مردم نیست و باید 
ردپای اشرار، اغتشاشگران، معاندان و سرویس های 
بیگانه در این قبیل رویدادها را به صورت جدی 

دنبال کرد.
رئیس دستگاه قضا با گرامیداشت هفته بسیج، نقش 
بسیج در دوران دفاع مقدس، دوران سازندگی و گام 
برداشتن در عرصه عمران، آبادانی و اقدامات جهادی 

را بی بدیل دانست.
وی با بیان اینکه در اغتشاشات اخیر نیز حضور مردم 
و بسیجیان، بسیار راهگشا و ارزشمند بود، افزود: تفکر 

بسیجی باید تفکر غالب در همه حوزه های مدیریتی و 
در میان مسئولان باشد.

رئیس قوه قضائیه، امنیت داخلی و اقتدار منطقه ای 
کشور را مرهون اندیشه و تفکر بسیجی دانست و 
گفت: در دستگاه قضایی نیز باید روز به روز تفکر 
بسیجی توسعه یابد. به طور کلی، هر چه مسئولیت 
برتر و بالاتر باشد، باید اندیشه بسیجی بیشتر رشد 
کند. این همان چیزی است که امروز روح امام راحل و 
شهدای بزرگوار را شاد می کند و انتظارات مقام معظم 

رهبری و مردم عزیز را برآورده می سازد.
رئیسی در بخش دیگری از سخنان خود با قدردانی 
از عنایات اخیر رهبر معظم انقلاب اسلامی به دستگاه 
قضایی بابت تلاش های مربوط به جلوگیری از تعطیلی 
واحدهای تولیدی، این فرمایشات را موجب سنگین تر 

شدن مسئولیت قوه قضاییه دانست.
وی افزود: برخی تصور می کنند که کار دستگاه قضایی 
فقط بگیر و ببند است. البته ما در خصوص متجاسران 
به قانون و هنجارشکنان، قطعا بگیر و ببند هم داریم 
منتها امروز یکی از کارهای جدی ما در حوزه نظارت 
تولیدکنندگان،  برای  گشایش  ایجاد  قضاوت،  و 
کارآفرینان، صاحبان سرمایه و فعالان اقتصادی است.

همکاری دستگاه ها برای کاهش فشارهای معیشتی 
مردم، وظیفه عمومی است

ضرورت  بر  تأکید  با  ادامه  در  قضاییه  قوه  رئیس 
همکاری، انسجام و وحدت همه مردم و دستگاه ها، 
انسجام و  به  را در همه بخش ها موظف  مسئولان 

خدمتگزاری خالصانه به مردم دانست.
وی گفت: حل مشکلات معیشتی مردم، باید دغدغه 
و قیمت ها  بازار  باشد. کنترل  اصلی همگان  و  اول 
مساله بسیار مهمی است که در وهله اول بر عهده 
دولت است، اما اعلام می کنم که دستگاه قضایی با 
بهره مندی از همه ظرفیت های خود، در این حوزه به 
دولت کمک می کند تا فشار بر خانواده های کم درآمد 
و محرومان کاهش یابد و این همکاری بین دستگاه ها 
برای کاهش فشارهای معیشتی بر مردم، یک وظیفه 

عمومی است.
سه استان در جریانات اخیر ورودی زندانی نداشته اند

براساس این گزارش، اصغر جهانگیر، رئیس سازمان 
زندان ها و اقدامات تامینی و تربیتی کشور نیز با ارائه 
گزارشی از وضعیت زندان ها پس از حوادث اخیر و 
اعلام آماری از بازداشتی ها، گفت: خوشبختانه سه 
استان کشور در جریان این اتفاقات، هیچگونه ورودی 

به زندان نداشته اند.
وی ادامه داد: تا کنون نیز در کل کشور، تعداد قابل 
توجهی از دستگیر شدگان آزاد شده اند که با پیگیری 
دادستان تهران و بازپرس ها که تا ساعت ۲ نیمه شب 
افزایش  افراد  این  آمار  بودند،  کار  مشغول  گذشته 

می یابد.

وزیر علوم، تحقیقات و فناوری گفت: با ارزیابی های 
انجام شده و داده های موجود، جمهوری اسلامی 
ایران در سال ۲0۲0 جایگاه علمی خوبی در جهان 

خواهد داشت.

که  نشستی  در  گذشته  روز  غلامی  منصور  دکتر 
علمی  هیئت  اعضای  و  رؤسا  از  جمعی  حضور  با 
دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی شهرهای همجوار در 
دانشگاه علوم دریایی امام خمینی )ره( نوشهر برگزار 
شد، افزود: بر اساس داده های معتبر بین المللی نام 
بیش از ۴۰ دانشگاه ایران در زمره یکهزار دانشگاه برتر 
جهان قرار گرفته که رتبه برخی از دانشگاههای ما در 
این میان زیر ۵۰۰ و برخی دیگر بین ۵۰۰ تا یک 

هزار است.
و  ایران  علمی  جایگاه  که  این  بر  تأکید  با  وی 

های  حوزه  در  فعالیت  اثر  بر  کشور  دانشگاههای 
علمی و تحقیقاتی ارتقاء یافته و به روز است، گفت: 
آنچه که باید هم اکنون در کشور مورد تاکید قرار 
گیرد کاربردی کردن نتایج و یافته های علمی است 
و خوشبختانه دانشگاه های ما روی این محور در حال 

تلاش هستند.
وزیر علوم توضیح داد: از دو دهه پیش با شکل گیری 
پارک های رشد و علم و فناروی جریان عملیاتی کردن 
نتایج تحقیقات علمی و کاربردی کردن پژوهش ها را 
فعال کردیم و  امروز در حوزه وزارت علوم بیش از 
۱۹۵ مرکز رشد و در دانشگاه های کشور  نیز بیش از 

۴۳ پارک علم و فناوری فعال است.
وی افزود: در این مجموعه ها از صاحبان ایده ها تا 
شرکت های کوچک فناور و شرکت های دانش بنیان 
فعال هستند و بعضی از این شرکت ها امروز جزو 
شرکت های پیشرو حوزه اقتصادی کشور هستند ولی 
در مجموع این جریان، یک جریان جوان است که 
قطعا آینده کشور در پیش روی این فعالیت ها است .

غلامی گفت: خوشبختانه دانشگاه های ما این ظرفیت 
را به خوبی کسب کرده اند و توانسته اند در این بخش 
ها به موفقیت هایی دست یابند و در مجموع دانشگاه 
های تخصصی و ماموریت محوری مانند دانشگاه علوم 
دریایی امام خمینی )ره ( و سایر دانشگاه های دستگاه 
های مختلف بویژه دانشگاه هایی که در حوزه نظامی 

فعالیت دارند، در این بخش موفق تر بوده اند .

وزیر علوم همچنین با تمجید از فعالیت های علمی 
اظهار  کشور،  نظامی  دانشگاههای  در  تحقیقاتی  و 
داشت: نتایج بررسی ها نشان داده که مجوزهایی که 
داده می شود کاملا دقیق  نظامی  دانشگاه های  به 
در  امروز  شود.و  می  انجام  استاندارد  با  منطبق  و 
مجموعه های نظامی از این حیث خیال ما راحت است.
وی با اظهار این که خواسته ها و انتظاراتی هم که 
علوم  وزارت  از  نظامی  دانشگاهی  و  علمی  مراکز 
پیگیری  قابل  و  دارند یک خواسته کاملا منطقی 
است، افزود: امروز نظام جمهوری اسلامی به واسطه 
برخورداری از نیروهای نظامی و دفاعی به خود می 
بالد و افتخار می کند و این موضوع یک واقعیتی 
است که دستاوردهای نسل جوان ، استادان جوان 

و دانشجویان جوان بوده است.
با اشاره به این که تجربه ای که در دوران  غلامی 
آمده دستمایه  به دست  مقدس  دفاع  هشت سال 
علمی و تجربه گرانقدری در تربیت نیروهای نظامی 
از سطوح فرماندهی گرفته تا رده های پائین تر بوده 
است، گفت : خوشبختانه آثار و علائمی که در خلیج 
فارس اخیرا رخ داده  و یا مانورهای نظامی که در 
کشور دیده شده، تاثیرگذاری آن در عرصه بین المللی 
بویژه در طی دو سال گذشته از نتایج این دانشگاه ها 
است و این موضوع ، موضوع بسیار جدی است و به 
همین خاطر همه وظیفه داریم در این حوزه کمک 

کنیم تا بتوانیم این زحمات به نتیجه برسد.

دانش در کشور  و  علم  امروز در حوزه   : افزود  وی 
عرصه  در  گذاری  سرمایه  یک  عنوان  به  توان  می 
جهانی با توجه به رقابت هایی که روز به روز تنگ تر و 
بیشتر می شود باید به آن نگریست و به حساب آورد.
وی گفت: اگر چه در این سال ها گاهی در حوزه 
اما  ایم  داشته  خوبی  رشد  تحقیقاتی  و  علمی 
ظرفیت های که در کشور وجود دارد ، ظرفیت های 

قابل توجهی است.
وزیر علوم با قدردانی از مجموعه دانشگاه علوم دریایی 
امام خمینی )ره ( نوشهر به خاطر موفقیت های کسب 
شده در این مرکز علمی، وعده داد به هر شکل ممکن 

به این دانشگاه در حل مشکلاتش کمک کند.
در  دریا  تشکیل گروه تخصصی  غلامی درخواست 
نوشهر   ) )ره  خمینی  امام  دریایی  علوم  دانشگاه 
را  منطقی توصیف کرد و گفت که این موضوع را 

پیگیری خواهد کرد.
وی در عین حال افزود: در حوزه آموزش عالی تلاش 
نکنیم  ها عدول  استاندارد  از خط  است که  آن  بر 
هرچقدر به حداکثر نزدیک تر باشد به یقین نزدیک 
تر است خوشبختانه زبان را و این بحث استاندار را در 
مجموعه نظامی خیلی راحت می توان طرح کرد و 
مواردی که در این دانشگاه اشاره شده پیگیری آن 
را انجام خواهم داد تا با ایجاد امکانات ، هیات علمی 
بتواند آنجا خدمات ارائه دهد و برنامه هایی که  به 

لحاظ اجرایی ممنوعیتی وجود ندارد اجرایی کنند.

رئیس قوه قضائیه:

بازداشتی های حوادث اخیر فوراً تعیین تکلیف شوند
خبر اول

وزیر علوم:
ایران در سال ۲۰۲۰ جایگاه علمی خوبی دارد
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3 اجتماعی

معاون اول رئیس جمهوری صادرات را مهمترین 
پیشران اقتصاد کشور دانست و گفت: صادرات 
به حق یکی از مهمترین پیشران های اقتصادی 
رونق  با  غیرنفتی  صادرات  توسعه  و  است 
بخش های مختلف تولید و اشتغالزایی در کشور 

همراه خواهد بود.

پایگاه  از  نقل  به  هوادار«  »دنیای  گزارش  به 
اطلاع رسانی معاون اول رئیس جمهوری، اسحاق 
جهانگیری روز دوشنبه در جلسه ستاد فرماندهی 
اقتصاد مقاومتی که به ریاست وی برگزار شد، از 
کشورهای همسایه به عنوان مهم ترین بازار صادرات 
غیرنفتی کشور نام برد و گفت: بازار واردات سالانه 
کشورهای همسایه با ارزش بیش از هزار و صد 
میلیارد دلار در سال، ظرفیت بزرگی برای توسعه 

صادارت کشور محسوب می شود.
وی بر ضرورت توسعه صادرات غیرنفتی به عنوان 
تأکید  اقتصادی،  پیشران های  مهمترین  از  یکی 
و تصریح کرد: صادرات به حق یکی از مهمترین 
اقتصادی است زیرا توسعه صادرات  پیشران های 
غیرنفتی با رونق بخش های مختلف تولید و اشتغال 

زایی در کشور همراه خواهد بود.
معاون اول رئیس جمهوری با اشاره به برنامه ریزی 
و هدفگذاری نظام بانکی کشور برای پرداخت ۱۰۰ 
هزار میلیارد تومان تسهیلات به بخش های پیشران 
اقتصاد، خاطرنشان کرد: اهمیت توسعه صادرات 
تا حدی است که در زمان اتخاذ این تصمیم نیز 
قرار شد پرداخت این تسهیلات با اولویت واحدهای 

تولیدی صادرات محور انجام شود.
جهانگیری همچنین با اشاره به کاهش درآمدهای 
نفتی کشور و محدودیت های بودجه دولت، تصریح 
کرد: خوشبختانه صادرات غیرنفتی توانسته است 
بخش زیادی از نیازهای ارزی کشور را تأمین کند 
و مانع از کمبود نیازهای تولید و کاهش میزان 

اشتغالزایی در کشور شده است.
وی با اشاره به گزارش رئیس سازمان توسعه تجارت 
صادرات  توسعه  برای  سازمان  این  هدفگذاری  و 
کشور، خاطرنشان کرد: لازم است برای تحقق این 
هدفگذاری، وظایف همه دستگاه های اجرایی مرتبط 
به آنها ابلاغ شود تا در این برنامه مهم اقتصادی 

کشور مشارکت جدی داشته باشند.
نقش  بر  تأکید  با  جمهوری  رئیس  اول  معاون 
صادرات  توسعه  در  خصوصی  بخش  پراهمیت 
کشور گفت: بخش خصوصی بیش از بخش دولتی 
به همین  افزایش صادرات کشور نقش دارد  در 
دلیل گفت وگو با فعالان عرصه صادرات و رفع 
دغدغه ها و موانع پیش روی آنها امری ضروری و 

پراهمیت است.
جهانگیری با تأکید بر این که نباید با سخت گیری در 
بخش صادرات، بازارهای صادراتی را از دست بدهیم، 
از دبیرخانه ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی خواست 
جلساتی را با حضور دستگاه ها ذیربط برای ایجاد 
زیرساخت های مورد نیاز توسعه صادرات برگزار کند 
تا با تصمیمات اجرایی مناسب، بسترهای لازم برای 

افزایش صادرات کشور فراهم شود.
وی نقش رایزن های بازرگانی در بسترسازی و رفع 
بسیار  را  صادرکنندگان  و  تجار  پیش روی  موانع 
پراهمیت دانست و از وزارت صمت و اتاق بازرگانی 
ایران خواست هر چه زودتر برای تعیین و اعزام 
رایزن های بازرگانی به کشور های هدف صادراتی 

تصمیم گیری لازم را انجام دهند.
معاون اول رئیس جمهوری همچنین از گردشگری 
صدور  و  ارزآوری  ظرفیت های  از  یکی  عنوان  به 
خدمات یاد کرد و افزود: جذب گردشگران خارجی 
در واقع به نوعی صدور خدمات محسوب می شود و 
مشمول مشوق صادراتی است که اگر لازم باشد باید 

مقررات در این خصوص اصلاح شود.
جهانگیری با انتقاد از تأخیر در برگزاری مراسم روز 

ملی صادرات خاطرنشان کرد: این مراسم نمادین هر 
سال روز ۲۹ مهر برگزار شده است و به نوعی توجه و 
اولویت دولت به موضوع صادرات را نشان می دهد و 

موجب دلگرمی فعالان عرصه صادرات است.
اصلی  رویکردهای  از  یکی  اینکه  یادآوری  با  وی 
سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی برون گرایی است، 
تصریح کرد: کمیته برون گرایی ذیل ستاد فرماندهی 
اقتصاد مقاومتی باید نقشه راه دقیقی برای اهداف 
و بازارهای صادارتی کشور تعیین و همه جوانب و 
ملزومات تحقق هدف گذاری های صادراتی کشور 

را تعیین و پیگیری کند.
ارائه  و  تدوین  از  جمهوری  رئیس  اول  معاون 
گزارش سازمان توسعه تجارت در خصوص پروژه 
افزایش حجم و تنوع محصولات صادراتی به ۱۵ 
کشور همسایه قدردانی کرد و گفت: جمهوری 
اسلامی ایران علاوه بر ظرفیت ها و مزیت های 
جغرافیایی و برخورداری از منابع طبیعی، با ۱۵ 
کشور رابطه همسایگی دارد و چنین کشوری را 

نمی توان حبس کرد.

رئیس جمهوری در حکمی »عباس کشاورز« را به عنوان سرپرست »وزارت جهاد 
کشاورزی« منصوب کرد.

به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، به 

دنبال استعفای محمود حجتی از وزارت جهاد کشاورزی و پذیرش استعفای 
وی،  رئیس جمهوری در حکمی عباس کشاورز را به عنوان سرپرست »وزارت 

جهاد کشاورزی« منصوب کرد.
عباس کشاورز پیشتر معاونت وزیر جهاد کشاورزی در امور زراعت را عهده دار بود.

رئیس مرکز مدیریت بیماری های واگیر با اعلام 
اینکه هیچگونه کمبود دارویی و واکسن درباره 
آنفلوآنزا فصلی در کشور وجود ندارد،  بیماری 
گفت: واکسن آنفلوآنزا موجود در ایران بهترین 

نوع واکسن در دنیاست.

به گزارش روز گذشته محمد مهدی گویا در نشست 

خبری آنفلوآنزای فصلی در دفتر معاونت بهداشت، با 
بیان این مطلب، گفت: به رغم تحریم های ظالمانه، 
خوشبختانه در زمینه دارو و واکسن آنفلوآنزا فصلی 

در کشور هیچگونه کمبودی وجود ندارد.
وی افزود: داروی آنفلوآنزای فصلی از زمستان 
سال گذشته با تلاش وزارت بهداشت و سازمان 
غذا و دارو در کشور تامین شده است و به اندازه 

کافی در سراسر کشور دارو و واکسن آنفلوآنزا 
فصلی در بخش دولتی و خصوصی موجود است.

وی تصریح کرد: به شایعات بی اساس در خصوص 
کیفیت پایین واکسن ها توجه نکنید. زیرا واکسن 
موجود در بازار بهترین نوع واکسن آنفلوآنزا در 
دنیاست که تحت نظارت سازمان غذا و دارو وارد 

کشور شده است.

»جهانگیری«  مطرح کرد:

جام جهانی کشتی فرنگی ۲019 ایران »صادرات« مهم ترین پیشران اقتصاد کشور 
لغو شد!

 رقابت های جام جهانی کشتی فرنگی در ایران با تصمیم 
کمیته اجرایی اتحادیه جهانی کشتی به خاطر نا آرامی های 

اخیر در ایران لغو شد.

به گزارش »دنیای هوادار«،در حالی که قرار بود رقابت های جام 
جهانی کشتی فرنگی ۲۰۱۹ اواخر هفته جاری به میزبانی تهران 
برگزار شود، کمیته اجرایی اتحادیه جهانی کشتی اعلام کرد 

برگزاری این مسابقات در ایران لغو شد.
این تصمیم در نشست اخیر کمیته اجرایی اتحادیه جهانی 
کشتی در استانبول ترکیه گرفته شد و دلیل آن هم بروز 
اتفاقات اخیر در ایران خوانده شده است. بنا بر اعلام اتحادیه 
جهانی کشتی این تصمیم بر اساس توصیه برخی کشورها و 
برای جلوگیری از بروز هرگونه اتفاق احتمالی برای ورزشکاران 

گرفته شده است.
پیش از این  تیم های ژاپن و مجارستان به عنوان تیم های 
شرکت کننده در جام جهانی از حضور در  تهران خودداری 

کرده بودند.
طبق اعلام اتحادیه جهانی کشتی تکلیف برگزاری این رقابتها 

به زودی مشخص خواهد شد.
رقابت های جام جهانی کشتی فرنگی ۲۰۱۹ قرار بود روزهای 
پنجشنبه و جمعه هفته جاری در سالن ۱۲ هزار نفری مجموعه 

ورزشی آزادی تهران برگزار شود.

فوری

قیمت گوجه فرنگی از دی ماه
متعادل می شود

»حسین اصغری« مدیرکل دفتر امور محصولات علوفه ای 
و جالیزی معاونت امور زراعی وزارت جهاد کشاورزی گفت: 
سطح زیر کشت پاییزه در آبان و آذرماه پنج هزار و ۲۱۷ 
و  سیستان  خوزستان،  بوشهر،  های  استان  در  هکتار 

بلوچستان، فارس و هرمزگان است.

وی گفت: علت پایین بودن سطح زیر کشت گوجه فرنگی در 
فصل پاییز، محدودیت اقلیمی است؛ به طوری که بارندگی در 
استان های فارس و قزوین موجب کمبود عرضه گوجه فرنگی 

انباری شده است.
این مقام مسئول با بیان اینکه قیمت گوجه فرنگی در اوایل دی 
ماه با عرضه فراوان از استان های مختلف جنوبی کاهش می یابد 
تصریح کرد: با ورود گوجه فرنگی بوشهر و هرمزگان و افزایش 

عرضه تولید محصول زمستانه قیمت ها متعادل می شود.
از  ناشی  فرنگی  گوجه  قیمت  اخیر  افزایش  داد:  ادامه  وی 
محدودیت اقلیمی در برخی از استان ها در فصل پاییز است که 

امکان کاشت و تولید را محدود می کند.
اصغری یادآور شد: سال گذشته در مجموع پنج میلیون و ۷۳۹ 
هزار و ۶۶۹ تن در سطح بیش از ۱۳۳ هزار هکتار گوجه فرنگی 
تولید شد  که تا زمان ممنوعیت صادرات گوجه فرنگی ۴۲۵.۱ 
هزارتن به ارزش دلاری ۱۶۳ میلیون دلار، رب گوجه فرنگی ۶۶ 
هزارتن به ارزش دلاری ۹۶.۹ میلیون دلار به کشورهای هدف 

صادر شده بود.

پس لرزه

»عباس کشاورز« سرپرست وزارت جهاد کشاورزی شد

رئیس مرکز مدیریت بیماری های واگیر:
واکسن آنفلوآنزای موجود در ایران بهترین نوع آن در دنیاست

خبر اول

انتصاب روز

بهداشت
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اقتصادی

»رشد اقتصادی« و ارتباطِ آن با 
»خشنودیِ مردم«  چیست؟

معنای  به  اقتصادی«  »رشد 
افزایش واقعی تولید ناخالص 
داخلی است که این به معنای 
افزایش درآمد ملی، افزایش 
تولید ملی و افزایش هزینه ها 
است. رشد اقتصادی بایستی 
سبب افزایش استانداردهای 
چنین  هم  و  شده  زندگی 
سبب افزایش مصرف کالاها 
و خدمات گردد. در نتیجه، رشد اقتصادی به عنوان هدف 

نهایی اقتصاد کلان در نظر گرفته می شود.

با این حال، این تأکید ساده روی رشد اقتصادی، به دلیل 
بیشتر دیگری غیر  به عوامل  استانداردهای زندگی  اینکه 
از افزایش تولید ناخالص داخلی بستگی دارند اغلب مورد 
انتقاد قرار می گیرد. برخی اقتصاددانان پیشنهاد داده اند که 
وسیله سنجش مفید تر نگاه کردن به فاکتورهای گسترده 
تر نظیر شاخص رشد انسانی HDI است که تولید ناخالص 
داخلی را اندازه می گیرد. هم چنین آمارهایی نظیر سواد و 

استانداردهای سلامت و درمان حائز اهمیت هستند.
شاخص  که  باورند  این  بر  حتی  اقتصاددانان  از  بسیاری 
خشنودی مردم نیز بایستی مورد بررسی قرار گیرد که آیا رشد 
اقتصادی، خشنودی مردم جامعه مذکور را افزایش داده است 
یا خیر. رشد اقتصادی از آن جهت حائز اهمیت است که اهداف 

متنوع اقتصاد کلان را برآورده می نماید این اهداف شامل:

کاهش فقر
افزایش درآمد ملی بدان معناست که خانوارها می توانند از کالاها 
و خدمات بیشتری بهره مند گردند. برای کشورهای با سطوح 
بالای فقر رشد اقتصادی می تواند سبب بهبود استانداردهای 
زندگی گردد. برای مثال در قرن نوزدهم فقر مطلق در قاره اروپا 
همه گیر شده بود اما با داشتن یک سده رشد اقتصادی آثار فقر 

تقریبا از تمامی دولت های اروپایی رخت بر بست.

کاهش بیکاری
اقتصاد راکد سبب ایجاد نرخ بالای بیکاری می گردد و 
نتیجتا سبب بدبختی آن جامعه می شود. رشد اقتصادی 
سبب افزایش تقاضا شده و کارخانه ها تمایل بیشتر به 

استخدام پرسنل از خود نشان خواهند داد.

بهبود خدمات اجتماعی
افزایش رشد اقتصادی سبب افزایش سود حاصل از مالیات 
شده )حتی با داشتن نرخ مالیات ثابت( با رشد اقتصادی 
بیشتر، درآمد و سود بیشتر، دولت درآمد مالیاتی بیشتر 
کسب نموده از این رو می تواند خدمات اجتماعی را برای 

شهروندان افزایش دهد.

کاهش بدهی به نرخ تولید ناخالص داخلی
در دهه ۵۰ میلادی بریتانیا بدهی بالغ بر ۲۰۰ درصد به 
تولید ناخالص داخلی داشت. با وجود داشتن مازاد بودجه 
برای تنها چند سال، رشد اقتصادی سبب کاهش بدهی به 

تولید ناخالص داخلی گردید.

جنبه سیاسی
سیاستمداران منتخب مردم، منافع مقرر به رشد اقتصادی بیشتر 
دارند. افزایش رشد اقتصادی آنان را قادر می سازد تا رضایتمندی 
عمومی از رای دادن در انتخابات بالا رفته همچنین سبب کاهش 

مالیات و افزایش بیشتر خدمات برای شهروندان گردد.

یک دیدگاه

   دکتر علی قوامی
محقق، مدرس و مشاور کارآفرینی

و  تحلیل گر بازارسرمایه

کوچک  تجاری  فعالیت های  صاحبان  اکثر 
می توانند با استخدام یک مشاور تجاری خوب 
از مزایای بسیاری برخوردار شوند. این مسأله به 
ویژه زمانی که قصد شروع یک فعالیت تجاری 
جدید را داشته و یا زمانی که به نظر می رسد 
کارها آنگونه که امیدوار بوده اید، پیش نمی رود از 

اهمیت بیشتری برخوردار می شود.
مشاور تجاری می تواند به شیوه های گوناگونی 
را مورد حمایت  فعالیت های تجاری  صاحبان 
و کمک قرار دهد. ارائه تجربیات و شیوه های 
مدیریتی درست به منظور کسب بیشترین امتیاز 
و بازدهی در شروع کار جدید و یا ارائه راهکارهایی 
موثر به منظور خروج از بحران و ورشکستگی از 
جمله این موارد هستند. در صورتی که از امکانات 
و زیرساخت های مناسب برخوردار بوده اما نقشه 
راه مشخصی را نداشته باشید، احتمال مواجه با 
خطر و بحران افزایش می یابد. مشاوران تجاری 
می توانند این نقشه راه را به درستی برای شما 

ترسیم و برنامه ریزی کنند.
زمانی که یک مشاور تجاری استخدام می کنید 
در واقع یک فرد را به خدمت نگرفته اید بلکه 
تجربه و مهارتی را که در گستره عظیمی از عوامل 
مشاور  دارید.  اختیار  در  را  دارد  وجود  تجارت 
تجاری می تواند چشم انداز و دیدگاه جدیدی را 
برای تجارت شما در زمینه های مختلف از قبیل 
تحلیل عملکرد، کسب بودجه و امور مالی، برنامه 
انجام  ریزی های راهبردی، مشاوره مدیریت و 

معاملات بزرگ تر و پرسودتر فراهم کند.
معمولا صاحبان مشاغل و فعالیت های تجاری 
همچنین  و  کافی  دانش  و  آگاهی  از  کوچک 
ها  آن  به  را  مؤثری  راهنمایی های  که  فردی 

خدمات  باشند.  نمی  برخوردار  دهد،  ارائه 
مشاوره تجاری این قطعات گمشده را می تواند 
در اختیار آن ها قرار دهد. این مسأله نه تنها 
می تواند کسب و کارهایی که با مشکل و بحران 
برساند  سوددهی  مرحله  به  را  هستند  مواجه 
بلکه می تواند دستاوردهای یک شرکت موفق 
بازارهای  در  آن  نفوذ  حوزه  و  داده  افزایش  را 

مختلف را نیز افزایش دهد.
بنابراین مشخص است که استخدام مشاور تجاری 
تنها در زمان بحران انجام نگرفته بلکه شرکت 
و  رشد  سرعت  افزایش  منظور  به  موفق  های 
موفقیت های خود نیز این کار را انجام می دهند.

شاید باز هم این پرسش مطرح شود که چرا باید 
یک مشاور تجاری استخدام کنیم؟

آیا شرایط بازار را درک کرده اما از مهارت های 
لازم برای گسترش فعالیت تجاری خود برخوردار 

نیستید؟
آیا به مرحله ای رسیده اید که برای پیشرفت 
هرچه بیشتر به کمک های حرفه ای نیازمند 

هستید؟
اما  است  رشد  حال  در  تجاریتان  فعالیت  آیا 

می خواهید سرعت این رشد را افزایش دهید؟
آیا فعالیت خود را به تازگی آغاز کرده و نسبت به 

گام بعدی خود اطمینان ندارید؟
آیا به این نیاز دارید که نیازهای مشتریان خود را 

بیش از پیش شناسایی کنید؟
آیا کسب و کارتان با ضرر مالی مواجه است؟

اگر با هرکدام از شرایطی که در بالا به آن ها اشاره 
شد و یا مواردی مشابه مواجه هستید، یک مشاور 
تجاری می تواند کمک و پیشنهادهای خوبی را به 

شما ارائه کند.

برخی مزایای استفاده از مشاور تجاری
n طرح ایده ها و راهبردهایی جدید که ممکن 

است هیچ گاه به آن ها توجه ای نشود.
n مشخص کردن حوزه هایی از فعالیت تجاری 

که به توجه بیشتری نیازمند هستند.
n کمک به تعیین راهبرد و برنامه هایی هدفمند 

در راستای رشد فعالیت تجاری.
n شناسایی مشکلات بالقوه و ارائه راهکارهایی 

مؤثر برای برطرف کردن آن ها.

n کسب بیشترین سودی که از فعالیت خود 
می توانید انتظار داشته باشید.

n کمک به پیدا کردن منابع مالی بیشتر برای 
توسعه فعالیت های تجاری.

بهتر  ارائه  و  بازاریابی  از  استفاده  n بهترین 
محصولات و خدمات.

شروع موفقیت آمیز یک فعالیت تجاری
گرچه به اعتقاد برخی استخدام یک مشاور تجاری 
مسأله ای هزینه بر محسوب می شود اما این فرد 
و خدماتی که می تواند ارائه کند، بسیار مقرون به 
صرفه تر از آن چیزی است که تصور می شود. 
تجاری  مشاوران  برای  که  ای  بودجه  مسلما 
هزینه می شود به راحتی و با توسعه در کارایی 
شد.  خواهد  جبران  کار  و  کسب  سودآوری  و 
بدون شک به کارگیری این افراد برای فعالیت 
های تجاری مفید است اما برای اینکه بیشترین 

استفاده را از آن ها داشته باشید باید:
1- بهترین فردی را که می توانید استخدام کنید. 
فردی که از سابقه و پیش زمینه خوبی در رابطه با 

فعالیت کاری و تجاری شما برخوردار باشد.
۲- همواره نکته ها و موارد جدید را از این افراد 
ها،  آن  فعالیت  یادگیری چگونگی  بگیرید.  فرا 
کنند  می  استفاده  هایی  تکنیک  چه  از  اینکه 
و از چه خدمات جانبی، وب سایت ها و یا نرم 
افزارهایی استفاده می کنند می تواند برای شما 

نیز سودمند باشد.
استخدام یک مشاور تجاری بسیار خوب است اما 
کسب آموزه های جدید نیز از اهمیت بسیاری 
برخوردار است. همانگونه که اشاره شد یکی از 
دلایل اصلی استخدام مشاور تجاری کمک گرفتن 
از وی است، پس صرف اینکه پولی را بپردازید 
و آموزه جدیدی کسب نکنید نمی تواند چندان 

رضایت بخش باشد.
در مجموع اگر باری را که بر دوش دارید با فرد 
برخوردار  کافی  تجربه  و  دانش  از  که  دیگری 
است، تقسیم کنید کسب و کار خود را آسان تر 
توسعه داده و به موفقیت های بزرگی نیز دست 
پیدا می کنید. از سوی دیگر استرس و بار روانی 
فعالیت های تجاری نیز کاهش یافته و با خیال 

آسودتری می توانید امور خود را مدیریت کنید.

» مشاور تجاری«  چیست؟
آیا واقعا برای موفقیت در فعالیت های اقتصادی لازم است؟

 تجارت

مهدی صالحی
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5 شهری

ویژه  مسیر  اندازی  راه  اجرایی  عملیات 
به طول  دوچرخه سواری در جهانشهر کرج 

حدود ۲ کیلومتر آغاز شد.

احمدی  محمدرضا  هوادار،  دنیای  گزارش  به 
نژاد با اشاره به اینکه با توسعه حمل و نقل سبز 
بخش اعظمی از معضل ترافیک و آلودگی هوای 
کلانشهر کرج برطرف خواهد شد، گفت: با ایجاد 
زیرساخت های لازم در این بخش، شهروندان با 
سهولت و آرامش بیشتری می توانند از دوچرخه 
برای تردد در مسیرهای کوتاه شهری و محلی 

استفاده کنند.
وی با بیان اینکه عملیات اجرایی راه اندازی مسیر 
ویژه دوچرخه سواری در جهانشهر کرج به طول 

حدود ۲ کیلومتر آغاز شده است، گفت: پارک 
خانواده، باند شمالی بلوار ماهان، میدان جمهوری 
در  سواری  دوچرخه  ویژه  مسیر  مولانا  بلوار  و 
جهانشهر برای تردد دوچرخه سواران خواهد بود.

کرج  شهرداری  ترافیک  و  نقل  و  حمل  معاون 
تصریح کرد: عملیات اجرایی این مسیر توسط 
سازمان عمران و نوسازی شهرداری کرج در حال 
انجام است که امیدواریم با توسعه زیرساخت های 
مرتبط به دوچرخه سواری تا ۵ سال آینده، سهم 
با دوچرخه که در حال حاضر زیر یک  سفرها 

درصد است، افزایش پیدا کند.
به گفته احمدی نژاد اصلاحات هندسی مورد نیاز 
و جدول گذاری مسیر مذکور توسط معاونت حمل 

و نقل و ترافیک شهرداری انجام می گیرد.

بزرگ  تهران  رانندگی  و  راهنمایی  پلیس  رئیس 
و  ترافیک  طرح  اجرای  ساعت  کاهش  جزئیات 

محدوده کنترل آلودگی هوا را تشریح کرد.

ایسنا، سردار  از  نقل  به  دنیای هوادار  به گزارش 
محمدرضا مهماندار گفت: با فرارسیدن نیمه دوم 

سال و کاهش طول روز، نیروی انتظامی در نامه ای 
به شهرداری تهران خواستار کاهش زمان اتمام طرح 
ترافیک در حلقه اول و دوم )محدوده کنترل آلودگی 
هوا یا زوج و فرد سابق( شد که در نتیجه جلسات 
برگزار شده، شهرداری با پیشنهاد پلیس موافقت و 
مقرر کرد از ابتدای آذرماه تا پایان سال طرح ترافیک 
و طرح کنترل آلودگی هوا به جای ساعت ۱۹، در 

ساعت ۱۸ به پایان برسد.
وی با بیان اینکه تغییری در ساعات آغاز این دو طرح 
ایجاد نشده است، افزود: بنابراین هم طرح ترافیک و 
هم طرح کنترل آلودگی هوا ساعت ۶:۳۰ صبح آغاز 
خواهد شد. همچنین تغییری در محدوده طرح  نیز 
ایجاد نشده است. به گفته وی، تغییر ساعت نیز به 
دلیل افزایش تراکم و حجم تردد خودروها در حلقه 

بیرونی طرح های ترافیکی بود. 
اینکه  بیان  با  بزرگ  تهران  راهور  پلیس  رئیس 
تنظیمات دوربین های ثبت تخلفات نیز براساس 
ساعت جدید تغییر کرده است، گفت: بر این اساس 
خودروهایی که از ابتدای آذر تا پایان امسال بدون 

ساعت ۶:۳۰  حدفاصل  در  قانونی  مجوز  داشتن 
ترافیک شوند جریمه  تا ۱۸ وارد محدوده طرح 
خواهند شد و کاهش یک ساعته در آن اعمال 

شده است. 
وی با بیان اینکه طرح  ترافیک و محدوده کنترل 
آلودگی هوا در روزهای تعطیل اجرا نخواهد شد، 
گفـت:  در ساعت اجرای محدوده کنترل آلودگی 
هوا در روزهای پنج شنبه نیز تغییری ایجاد نشده 
و مانند قبل از ساعت ۶:۳۰ آغاز شده و ساعت ۱۳ 

به پایان می رسد. 
ساکنان  تردد  شرایط  مورد  در  مهماندار  سردار 
طرح های ترافیکی تهران نیز افزود:  تسهیلات در نظر 
گرفته شده برای این افراد همچنان وجود داشته و 
با تغییرات اعمال شده اخیر، تغییری در آن به وجود 

نیامده است. 
رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی تهران بزرگ در 
مورد فعالیت دوربین های ثبت خروجی نیز گفت: 
این دوربین ها فعال بوده و ساعات خروج خودروها 
از محدوده را نیز مطابق شرایط جدید ثبت می کند.

شاخص  تهران  آلوده  روزهای  طی  درحالی 
برای  »ناسالم  پایتخت  هوای  کیفیت  میانگین 
در  که  می شود  اعلام  حساس«  گروه های 
در  هوا  کیفیت  تهران  مناطق  از  زیادی  تعداد 
شرایط »ناسالم برای همه« قرار دارد و شاخص 
ایستگاه های سنجش کیفیت هوا عددی بیش 
از ۱۵۰ را نشان می داد. حال این سوال مطرح 
می شود که شاخص کیفیت هوا که روزانه اعلام 
می شود چه قدر گویای وضعیت واقعی آلودگی 

هوای تهران است؟

به گزارش دنیای هوادار به نقل از ایسنا، محسن 
روشنی؛ مدیر واحد پایش شرکت کنترل کیفیت 

هوای تهران افزود: تهران شهر بسیار بزرگی است 
و این موضوع که شاخص ماکسیمم یا میانگین 
کیفیت هوا اعلام شود همیشه مورد بررسی و 
بحث بوده است. در حال حاضر کیفیت هوای 
صورت  به  چه  و  آنلاین  به صورت  چه  تهران 
شاخص میانگین ۲۴ ساعت گذشته با میانگین 
ماکسیمم ایستگاه های سنجش کیفیت هوا اعلام 

می شود.
وی در ادامه تصریح کرد: علاوه بر اعلام میانگین 
شاخص کیفیت هوا، به صورت روزانه در گزارش های 
ماکسیمم  تهران  هوای  کیفیت  کنترل  شرکت 
ایستگاه های سنجش کیفیت هوا در مناطق مختلف 

اعلام می شود.

آغاز عملیات اجرایی راه اندازی مسیر ویژه 
دوچرخه سواری در کرج

راه اندازی سومین گرمخانه زنان
در پایتخت

از  تهران  فرهنگی شهرداری  امور  و  اجتماعی  امور  معاون 
راه اندازی سومین گرمخانه زنان واقع در پهنه شرق تهران 
خبر داد و گفت: با این گرمخانه ظرفیت گرمخانه های زنان به 

۳۳۰ تخت افزایش پیدا کرده است.

به گزارش دنیای هوادار به نقل از ایسنا، محمدرضا جوادی یگانه 
در خصوص افزایش ظرفیت پذیرش زنان کارتن خواب در 
گرمخانه ها گفت: برای زنان دو گرمخانه در پهنه غرب و جنوب 
فعال است، اما در پهنه شرق و نزدیک دره فرحزاد به دو گرمخانه 

دیگر برای زنان نیاز داشتیم.
وی افزود: با توجه به ازدیاد گرمخانه مردان در پهنه شرق، 
گرمخانه منطقه ۸ را برای زنان تجهیز کردیم که از چند روز 

گذشته آغاز به کار کرد.
معاون امور اجتماعی و فرهنگی شهرداری تهران در خصوص 
ایجاد گرمخانه در نزدیکی دره فرحزاد عنوان کرد: مدتی پیش 
در نزدیکی دره فرحزاد یک گرمخانه برای زنان ایجاد شد که 
آغاز به کار آن به دلیل مخالفت شهروندان منطقه به تاخیر افتاد. 
اما امروز در استانداری تهران جلسه ای برای بررسی این موضوع، 

 با حضور شورایاری محله فرحزاد تشکیل شد.

اجرای طرح آزمایشی عرضه بلیط 
BRT تک سفره در خط یک

از اجرای طرح  اتوبوسرانی تهران  مدیرعامل شرکت واحد 
آزمایشی عرضه بلیط تک سفره در خط یک اتوبوس های 

تندرو BRT خبر داد.

به گزارش دنیای هوادار،  پیمان سنندجی از اجرای آزمایشی طرح 
فروش بلیط های تک سفره در سیستم اتوبوسرانی شهر تهران 
خبر داد و گفت: درحال حاضر این اقدام به صورت آزمایشی در 

تعدادی از ایستگاه های خط ۱ تندرو در حال اجرا است.
وی توضیح داد: براین اساس، فروش و استفاده از بلیط تک سفره 
در ایستگاه های چهارراه تهرانپارس، میدان امام حسین)ع(، ضلع 
شرقی و غربی میدان فردوسی، ضلع شرقی و غربی چهارراه 

ولیعصر)عج( و میدان انقلاب امکان پذیر است.
سنندجی در مورد قیمت بلیط تک سفره، گفت: مبلغ بلیت تک 

سفره اتوبوس های تندرو همان مبلغ مصوب خط است.

وام نوسازی تاکسی های تهران 
افزایش یافت

مدیر عامل سازمان تاکسیرانی شهرداری تهران اعلام کرد وام 
پرداختی به رانندگان برای نوسازی ناوگان تاکسیرانی از ۴۰ 

به ۵۰ میلیون تومان افزایش پیدا کرد.

به گزارش دنیای هوادار به نقل از باشگاه خبرنگاران جوان، 
علیرضا قنادان، مدیرعامل سازمان تاکسیرانی شهرداری تهران 
در تشریح بسته حمایتی سازمان تاکسیرانی برای رانندگان این 
ناوگان، گفت: وام پرداختی به رانندگان تاکسی جهت نوسازی 
ناوگان از ۴۰ میلیون تومان به ۵۰ میلیون تومان افزایش پیدا 

کرد و میزان بهره این وام نیز همان ۴ درصد است.
وی با تأکید بر این نکته که قیمت خودرو ثابت ماند و با افزایش 
نرخ بهای بنزین تغییری نکرد، گفت: در حال حاضر خودروی 
پژو با قیمت ۶۴ میلیون تومان به فروش می رسد که رانندگان 
تاکسی می توانند از وام ۵۰ میلیون تومان آن استفاده کنند و 
به اعتقاد من این رقم )پرداخت وام ۵۰ میلیون تومانی( اقدامی 
بی سابقه در جهت حمایت از رانندگان ناوگان تاکسیرانی است.

اخبار

جزئیات تغییر زمان اجرای طرح  ترافیک اعلام شد

شاخص کیفیت هوا چه قدر گویای وضعیت واقعی آلودگی هوای تهران است؟
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»همسر«  )137۲(
کارگردان: مهدی فخیم زاده

فیلم داستان زندگی زن و شوهری در شرکتی کار 
می کنند که رئیس شرکت به جرم اختلاس دستگیر 
می شود. مرد هم که معاونت شرکت را به عهده دارد، 
مطمئن است وی را به ریاست شرکت انتخاب خواهند 
کرد ولی هیئت امنا همسر او را برمی گزیند. مرد که 
تحمل ریاست همسرش را ندارد مشکلاتی در محل کار 
و در نتیجه خانواده به وجود می آورد. نکته مهم اینست 
که موضوع این فیلم برای آن سال ها بسیار نوگرایانه و 
بدیع بوده است و پرداختن به حضور زنان در مراتب 
بالای اجتماعی و حضور یک کارآگاه زن در آن زمان، 
نشان می دهد که موضوع فیلم »همسر« بسیار جلوتر 
از تاریخ وقوع خودش بوده است. در این فیلم بازیگران 
همچون مهدی هاشمی،  فاطمه معتمدآریا،  نسرین 

مقانلو،  پرستو گلستانی و ... ایفای نقش کرده اند.
 این فیلم در ابتدا بخاطر تلخی و تا حدی »فمینیستی« 
به صورت کمدی  نبود  قرار  اصلا  آن  موضوع  بودن 
ساخته شود. اما فخیم زاده که حمایت ارشاد را در 
زمان اکران نمی دید و ترس بازخوردهای تند را داشت، 
به فیلمنامه استخوان دار کار رگه های طنز را هم اضافه 
کرد تا زهر تلخی آن گرفته شود. که امروز با یک اثر 

کمدی ماندگار در سینمای ایران مواجه هستیم.

کلاه قرمزی و پسرخاله )137۲(
 کارگردان: ایرج طهماسب

کلاه قرمزی که بزرگ شده، مشغول تحصیل است اما 
بازیگوشی هایش سبب می شود تا از مدرسه اخراج شود. 
تلاش او برای اینکه شغلی به دست آورد نیز نتیجه ای 
عاید نمی کند، تا اینکه از طریق تماشای تلویزیون و 
ملاحظه برنامه آقای مجری تصمیم می گیرد تا روانه 
تلویزیون شود. کلاه قرمزی به تهران نزد پسرخاله 
می رود و با کمک او راهی تلویزیون می شود و در آنجا 
به خاطر علاقه زیادش به آقای مجری سعی می کند 
تا موانع راه ازدواج او را از بین ببرد اما مشکلاتی را 
باعث می شود. در این فیلم بازیگرانی همچون، فاطمه 
معتمدآریا، حمید جبلی،  ایرج طهماسب، حمیده 

خیرآبادی و... بازی می کنند.
قیمت ۸۰  و در گران ترین  تومان  بلیت ۵۰  قیمت 

تومان بود که فیلم کلاه قرمزی و پسرخاله در عرض 
تومان  میانگین ۸۰  بلیت  قیمت  با  ماه  سه  حدود 
توانست در اکران تهران به رقم ۱۷۱ میلیون تومان 
به  پسرخاله«  و  قرمزی  موفقیت »کلاه  یابد!  دست 
اندازه ای بود که نه تنها دو نسخه سینمایی دیگر »کلاه 
قرمزی و سروناز« و »کلاه قرمزی و بچه ننه« ساخته 
شد که در تلویزیون هم سال ها مهمان شبکه دو، در 
شب های نوروز و اعیاد مختلف شد. این برنامه هنوز هم 
از جمله پربیننده ترین برنامه های نوروزی در سال های 
اخیر به شمار می آید. حالا کاراکترها در برنامه تلویزیونی 
بسیار بیشتر شده اند و هرکدام آن قدر بازده هستند 
که نوجوانان و جوانان دهه هفتادی را هنوز با وجود 

بالارفتن سنشان پای تلویزیون بنشانند.

»آدم برفی« )1373(
کارگردان: داوود میرباقری

فیلم دو داستان موازی را پیش برده و با هم تلفیق 
می کند. ابتدا مردی ایرانی به نام عباس خاکپور )با 
بازی اکبر عبدی( بر صحنه می آید که برای گرفتن 
ویزای ایالات متحده به ترکیه رفته است اما موفق به 
اخذ ویزا نمی شود. از سوی دیگر زنی )با بازی آزیتا 
حاجیان( است که در ترکیه زندگی می کند و در هتل 
محل اقامتش کار می کند و نمی تواند به ایران بازگردد. 
و  لباس مبدل  پوشیدن  با  عباس تصمیم می گیرد 
آمریکا  ویزای  آمریکایی  با یک مرد  ازدواج  بهانه  به 
را بگیرد، اما رفته رفته با دیدن دنیا)آزیتا حاجیان(
دلبسته او میشود و تصمیم میگیرد به ظاهر سابق 
خود برگردد و بالطبع فکر سفر به آمریکا را از سر خود 
بیرون میکند تا در نهایت با دنیا به ایران برگردد. در این 
فیلم بازیگران سرشناسی همچون اکبر عبدی، داریوش 
ارجمند، مهدی فتحی، آزیتا حاجیان،  پرویز پرستویی،  

محمدرضا شریفی  نیا و... ایفای نقش کرده اند.
اکران فیلم حواشی زیادی را برانگیخت. به بهانه اکران 
و نمایش فیلم آدم برفی به سینما آفریقا حمله شد و در 
این جریان خانم بارداری که برای تماشای فیلم آمده 
بود دچار سقط جنین شد. همه این هیاهوها نه به 
خاطر سوژه فیلم که فقط به دلیل مردی بود که لباس 
زنانه می پوشید و اکبر عبدی نقش اش را بازی می کرد. 
هنوز تب مهاجرت داغ نشده بود اما انگار میرباقری 

چنین روزهایی را پیش بینی می کرد که سوژه فیلمش 
درباره مهاجرت بود.

»لیلی با من است« )1374(
کارگردان:  کمال تبریزی

صادق مشکینی )پرویز پرستویی(، فیلمبردار تلویزیون، 
برای  می ترسد  جنگ  و  جبهه  از  زیاد  بسیار  که 
اینکه بتواند از صندوق تلویزیون وام بگیرد تا خانه 
نیمه ساخته اش را تکمیل کند باید برای فیلمبرداریِ 
فیلمی مستند از اسرای عراقی به منطقه جنگی برود. 
صبح  فردا  و  می کند  تنظیم  وصیتی  شبانه  صادق 
به همراه آقای کمالی )محمود عزیزی( عازم منطقه 
می شود و صادق برای اینکه پایش به جبهه و منطقه 
جنگی و خط مقدم نرسد، حوادث عجیب و غریبی رقم 
می زند. در این فیلم بازیگرانی همچون پرویز پرستویی،  
محمود عزیزی،  شهره لرستانی، رحمان باقریان آغچه 

رود و.... بازی می کنند.
اولین فیلمی که با جبهه، جنگ تحمیلی و دفاع مقدس 
شوخی می کند و از این نظر بسیار ساختارشکنانه عمل 
می کند. شوخی های فیلم آنقدر درجه یک است که 
از  از بیش  بعد  را  فیلم  اگر  هنوز هم کار می کنند. 
بیست سال که از ساختش می گذرد ببینید، از خنده 
روده برتان می کند همانطور که اگر برای چندمین بار 
هم ببینید باز مانند روز اول می خندید و از تماشایش 
بزنگاه های  با  فیلم  عالی  فیلمنامه  می برید.  لذت 
به موقع، شوخی های قوی و موقعیت های کمیکی که 
خلق می کند، واقعا خوب نوشته شده و بازی ها هم 

صمیمیتی غیرمنتظره را با تماشاگر بنیان می گذارند.

»مرد عوضی« )1376(
کارگردان:  محمدرضا هنرمند

»مرد عوضی« داستان خسرو پذیرش، مخترع یک 
پودر جادویی لباسشویی است به یک کارخانه تولید 
پودر می رود تا با دیدن مدیرعامل اختراعش را به تولید 
برساند. اما تصادفاً از آسانسور پرتاب و به بیمارستان 
منتقل می شود. مدیرعامل شرکت، داریوش جم نیز 
از شنیدن خبر ورشکستگی قریب الوقوع شرک سکته 
مغزی می کند و به همان بیمارستان منتقل می شود. 
پیوند  متخصص  که  ساعی  پرفسور  بیمارستان،  در 

اعضاست، مغز خسرو را به بدن داریوش پیوند می زند! 
در این فیلم ستارگانی همچون پرویز پرستویی،  فاطمه 
معتمدآریا، افسانه بایگان، رضا ژیان، محمود پاک نیت، 

حمید لولایی و... به ایفای نقش پرداخته اند.
بخش زیادی از بار کمدی فیلم بر دوش بازیگران آن 
است. البته فیلمنامه بسیار خلاقانه ای هم این کمدی 
اغلب  برخلاف  عوضی«  »مرد  کرد.  می  همراهی  را 
فیلم های کمدی که فکر می کنند خنده آفرینی به 
معنای جدی نبودن است و ساختار درست و درمانی 
ندارند، در یک چارچوب کاملاً فکر شده و شناخته شده 
کمدی اتفاق می افتد؛ یعنی جابه جایی موقعیت ها که 

خود خرده موقعیت های کمدی بعدی را می آفریند.

»عینک دودی« )1378(
کارگردان:  محمدحسین لطیفی

مینا و سینا زوج مرفهی هستند که اکنون تصمیم به 
جدایی گرفته اند. مینا که نویسنده است و اخیراً مقاله 
ای درباره حقوق زنان نوشته است، به دوستانش می 
گوید که به زودی به آزادی دست پیدا خواهد کرد. 
مادر مینا و برخی از دوستانش با جدایی او از شوهرش 
مخالف هستند اما به رغم همه پندها و اندرزها، او و 
شوهرش راهی محضر می شوند. در محضر، مینا با 
دختر جوانی که هم نام اوست آشنا می شود که نمی 
خواهد با مرد جوانی به نام ناصر که پدرش برای او 
انتخاب کرده ازدواج کند. دختر جوان در دستشویی 
محضر تصمیم می گیرد با تیغ خود را بکشد اما مینا 
سرمی رسد و از پلکان اضطراری ساختمان او را فراری 
می دهد. از طرفی، ناصر و پدر دختر در حالی که سینا 
را گروگان گرفته اند با اتومبیل به تعقیب آن ها می 
پردازند. در این فیلم بازیگرانی همچون ایرج طهماسب،  
فاطمه معتمدآریا، حسن شکوهی عارف، پانته آ بهرام 

و... بازی کرده اند.
محمدحسین لطیفی این فیلم را چهار سال بعد از 
»سرعت« ساخت و میزان استقبال از آن آنقدر بالا بود 
که توانست جایگاه این کارگردان را در سینما تثبیت 
کند. »عینک دودی« یکی از پرفروش ترین فیلم های 
سال ۷۸ نام گرفت و هنوز هم یکی از موفق ترین آثار 

سینمایی لطیفی شناخته می شود.

دهه به دهه با »سینمای کمدی« پس از انقلاب )1(

از » لیلی با من است« تبریزی تا »آدم برفی« میرباقری 

لیلی با من است )1374(آدم برفی )1373(کلاه قرمزی و پسرخاله )1372(همسر )1372(

پرونده ویژه

محمدحسین سیفی - وقتی در روزهای گذشته سعی داشتیم سینمای امروز کمدی ایران را نقد کنیم و مدام به مقایسه آن با دهه های قبل بپردازیم، این پرسش اساسی پیش می آید که مگر در آن دهه ها 
چه فیلم های کمدی ای وجود داشتند که آثار امروز آن کیفیت را ندارند؟ به همین بهانه شاید بد نباشد به معرفی بهترین آثار کمدی دهه های گذشته سینمای ایران بپردازیم تا با مرور آن ها و در نهایت 

مقایسه شان با آثار امروز، بتوانیم به یک نتیجه گیری کلی از سینمای کمدی در دهه حاضر برسیم. 
دهه شصت، سالهای گیر و دار جنگ ایران و عراق بود. هیچکس آنقدر حواسش به »فرهنگ« نبود چه برسد به آنکه کسانی بخواهند با انگیزه دست به ساخت آثار کمدی بزنند. هرچند که آثار فاخری 
همچون »اجاره نشینها« هم در این دهه تولید شده است اما نقطه شروع مطلب مان را از »دهه هفتاد« گذاشته ایم یعنی زمانی که کشور تا حدی از فضای جنگ فاصله داشت و فرهنگ آن شمایل مستقلی 

به خود گرفته بود. در قسمت اول نگاهی می اندازیم به معرفی بهترین آثار کمدی سینمای ایران در دهه هفتاد و در قسمت آینده به تحلیل جنس کمدی این دهه خواهیم پرداخت.
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دانشمندان با استفاده از ماده فروالکتریک اکسید 
هافنیوم دستگاهی ساختند که چون مغز قابلیت 

فراموش کردن خاطرات را دارد.

به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از پایگاه اینترنتی 
دستگاه  عالی ترین  انسان  مغز  الرت«،  »ساینس 
که  ندارد  تعجبی  و  است  جهان  در  محاسباتی 
تلاش  آن  با  رقابت  برای  اندازه  این  تا  پژوهشگران 
می کنند. حال دانشمندان با ساخت دستگاهی که 
درست مثل مغز قابلیت فراموش کردن خاطرات را 

دارد، یک گام بزرگ در این مسیر برداشتند.
این دستگاه یک ممریستور )Memristor( یا مقاومت 
حافظه دار مرتبه دومی است که به گونه ای طراحی شده 
تا درست مثل یک سیناپس مغز انسان اطلاعات را به 

خاطر سپرده و سپس خاطراتی را که برای مدتی طولانی 
بی مصرف مانده اند، به تدریج به فراموشی می سپارد.

اگرچه این ممریستور در زمان حاضر کاربرد عملی 
چندانی ندارد، اما ممکن است در نهایت به دانشمندان 
در ساخت نوع جدیدی از نانوکامپیوترها که قادر به 

تقلید برخی از عملکردهای مغز هستند، کمک کند.
در ممریستورهای پیشین از نانوپلُ های رسانا استفاده 
می شد که درست مثل خاطرات با گذشت زمان از 
چوبریک  آناستازیا  که  طور  همان  می رفتند.  بین 
مسکو  تکنولوژی  و  فیزیک  موسسه  فیزیکدانان  از 
می گوید: »مشکل ممریستورهای مرتبه اول این است 
که این دستگاه ها در گذر زمان رفتار خود را تغییر 
می دهند و پس از انجام عملیات های طولانی مدت از 

کار می افتند.«

محققان در ساخت این ممریستور مرتبه دو به جای 
به  موسوم  فروالکتریک  ماده ای  از  رسانا  نانوپلُ های 
اکسید هافنیوم با یک پولاریزاسیون الکتریکی استفاده 
الکتریکی خارجی  کردند که در حضور یک میدان 
تغییر می کند. این بدان معناست که مقاومت های بالا 

و پایین را می توان با پالس های الکتریکی تعیین کرد.
آنچه اکسید هافنیوم را نسبت به دیگر مواد فروالکتریک 
برای این کار ایده آل می کند، این نکته است که این 
ماده همین حالا نیز توسط کمپانی هایی چون اینتل در 
ساخت میکروتراشه ها مورد استفاده قرار می گیرد. این 
بدان معناست که وقتی زمان نوروکامپیوترهای آنالوگ فرا 
برسد، معرفی ممریستورها آسان تر و ارزان تر خواهد بود.

 ACS Applied گزارش کامل این پژوهش در مجله
Materials & Interfaces منتشر شده است.    

آیا فیلمِ »درخشش ابدی یک ذهن پاک« پیش بینی کرده بود؟

ابداع دستگاهی که قابلیت فراموش کردن خاطرات را دارد!
خبر اول

محققان دانشگاه دوک واقع در ایالت کارولینای 
تشخیص  برای  را  جدیدی  ابزار  آمریکا،  شمالی 
مدارات  از  استفاده  با  که  دادند  توسعه  سرطان 
است  قادر  ای،  ان  دی  از  شده  ساخته  کوچک 
مولکولی  آثار  اساس  بر  را  سرطانی  سلول های 

موجود در سطح آن ها شناسایی کند.

به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از ایرنا بنا به گزارش 
برای ساخت  پایگاه خبری ساینس دیلی، محققان 
نمونه اولیه این ابزار از رشته های دی ان ای مصنوعی 

استفاده کردند که قابلیت تعامل با یکدیگر را داشته و 
ده ها هزار برابر نازک تر از تار موی انسان هستند.

از طریق  الکترونیکی،  بر خلاف مدارات  این مدارها 
اتصال به دیواره خارجی یک سلول و تجزیه و تحلیل 
میزان پروتئین هایی که در برخی انواع سلول ها بیش از 

سایرین یافت می شود، عمل می کنند.
این مدارها در صورت شناسایی سلول های موردنظر، 
کوچک،  نوری  برچسب های  از  استفاده  با  را  آن ها 

مشخص می کنند.
پیش از این نیز از روش های مشابهی برای تشخیص 

سرطان استفاده شده است، اما این روش ها خطای 
زیادی داشتند و از دقت کافی برخوردار نبودند.

شیوه جدید محققان دوک در مقایسه با روش های 
بالاتری  دقت  با  را  سرطانی  سلول های  پیشین، 
تشخیص می دهد و محققان امیدوارند موجب بهبود 
دقت تشخیص سرطان شده و امکان هدف گیری بافت 

سرطانی را با دقت بالاتری فراهم کند.
 Journal of گزارش کامل این تحقیقات در نشریه
منتشر   the American Chemical Society

شده است.

محققان »دانشگاه دوک« دریافتند؛

»DNA« تشخیص سرطان با استفاده از
پزشکی

عنوان  با  ملی سنجش هوش«  آزمون  نخستین 
مجموعه آزمون هوشی ایران - استنفورد - بینه 
برای  تحقیقاتی  و  مطالعاتی  گروه  یک  تلاش 
سطح  در  اجرایی  و  علمی  اهداف  به  دستیابی 

کشور، استاندارد شد.

به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از مرکز ارتباطات و 
اطلاع رسانی معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری، 
علی عسگری مجری این طرح پژوهشی بیان کرد: با 
اجرای این طرح می توان ابعاد و حیطه های مختلف 
هوش کلی )IQ(، کلامی و غیرکلامی را در افراد سنین 
۲ تا ۹۰ سالگی به شیوه  ای معتبر و دقیق مورد سنجش 

و اندازه گیری قرار داد.
وی با اشاره به اینکه یکی از مهم ترین و گسترده ترین 
شناختی؛  فناوری های  و  علوم  حوزه  در  موضوعات 
و  توانایی ها  دقیق  و  هنگام  به  ارزیابی  و  شناسایی 
ناتوانی های شناختی و آسیب های مغزی است، گفت: 
توسعه و استاندارد ساختن ابزارها و آزمون هایی که بتواند 
ابعاد و حیطه های مختلف ویژگی های شناختی به ویژه 
هوش را با دقت و به صورت معتبر اندازه گیری کند؛ 
یکی از ضروری ترین اقدامات پژوهشی در حوزه علوم 

شناختی است.
عسگری همچنین گفت: آزمون هوشی ایران - استنفورد 
- بینه که در این طرح پژوهشی مورد بررسی و اجرا 
قرارگرفته، نخستین آزمون سنجش هوش و توانایی های 
و  بومی سازی  کشور  کل  برای  که  است  شناختی 

استاندارد شد.

شناسایی به هنگام توانایی های مختلف 
شناختی افراد

وی با بیان اینکه این طرح مطالعاتی و پژوهشی با چندین 
هدف عمده و اساسی به اجرا درآمده است، افزود: شناسایی 
به هنگام توانایی های مختلف شناختی افراد به منظور 
آموزشی،  مختلف  زمینه های  به  آنان  مناسب  هدایت  
تحصیلی، استخدامی، شغلی و نیز ارزیابی توانایی های اولیه 
و زیربنایی شناختی به ویژه برای دوره کودکی و نوجوانی و 
سرانجام ارزیابی و تشخیص دقیق، علمی و معتبر کودکان 
دچار مشکلات ذهنی، دیرآموز، مرزی و تیزهوش از جمله 

اهداف اصلی این تحقیق بوده است.
و  ناتوانی ها  تشخیص  کرد:  اضافه  همچنین  عسگری 
اختلالات یادگیری، ارزیابی های بالینی و عصب روان شناختی 
و همچنین ارزشیابی های روانی-تربیتی برای گردآوری 

اطلاعات درزمینه   آموزش و مداخله های مناسب بالینی، 
هدف های  دیگر  از  روان شناختی  و  تحصیلی  تربیتی، 

تحقیقاتی در این طرح است.
شامل  مرحله  سه  در  طرح  این  عسگری،  گفته  به 
اصلی  بسته  )تهیه  مقیاس  پرورش  و  انطباق سازی 
سؤال ها،  آماده سازی  نیز  و  آزمون  شده  بومی سازی 
اجرای اصلی(،  برای  نمره گذاری  زیرمقیاس ها و کلید 
رواسازی و اعتباریابی)تدوین نسخه رواسازی و اعتباریابی 
شده ایران- استنفورد- بینه به صورت یک مجموعه آزمون 
کامل ملی( و استانداردسازی )تعیین نمره سنی استاندارد 

و تهیه جدول های هنجاری( به اجرا درآمده است.

تعیین جایگاه هوشی کودکان
مجری این طرح پژوهشی یادآور شد: از جامعه آماری 
همه افراد ساکن در شهرها و روستاهای کل کشور 
بر  نمونه  گروه  سه  سال،  تا ۹۰   ۲ سنی  دامنه  در 
مبنای الگوی طبقه بندی استان ها بر پایه ویژگی های 
جغرافیایی، فرهنگی، اجتماعی و زبانی جمعاً به حجم 
۲۰۰۰ نفر انتخاب و داده ها بر اساس روش های پیشرفته 

روان سنجی تحلیل  شده است.
وی با بیان اینکه خروجی اصلی این طرح یک »آزمون 

این  افزود:  است،  کشور  کل  برای  هوش«  استاندارد 
طرح می تواند علاوه بر کاربردهای انفرادی توسط افراد 
و خانواده ها برای شناخت توانایی ها و تعیین جایگاه 
هوشی فرزندان خود در مقایسه با همسالان وی در کل 
کشور، در زمینه های متعدد علمی، پژوهشی، اجرایی و 
تشخیصی نیز مورد استفاده قرار گیرد. زمینه هایی که 
گستره آن می تواند از هدایت، مشاوره و راهنمایی های 
آموزشی، تحصیلی در مقاطع مختلف تحصیلی از یک 
سو، تا کاربردهای بالینی مانند تشخیص و غربالگری 
انواع آسیب های شناختی و مغزی از سوی دیگر قرار 

داشته باشد.
به گفته وی، این طرح می تواند کاربرد های گسترده ای 
نیز در مشاوره شغلی و سازمانی در سازمان ها و نهادهای 
مختلف اجرایی و علمی به منظور استخدام، جایگزینی، 
ارتقای سطح شغلی، واگذاری مسئولیت های متناسب با 
سطح توانایی افراد داشته باشد. یکی از عمده ترین مزایای 
این طرح مطالعاتی - تحقیقاتی در اختیار گذاشتن یک 
ابزار علمی و معتبر برای پژوهش در حوزه های مختلف 
علوم شناختی، روان شناسی، علوم تربیتی و بالینی در 
دانشگاه ها، مراکز علمی و آموزشی و نیز کلینیک های 

تخصصی است.

نخستین »آزمون ملی سنجش هوش« در کشور استاندارد شد
خبر روز
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»دنیای هوادار« گزارش می دهد؛

» ایران« چه جایگاهی در فوتبال دنیا دارد؟
وقتی چالش اصلی سرخابی ها افزایش اجاره بهاء ورزشگاه آزادی است!

گزارش ورزشی

محمدحسین سیفی

پس از هفت سال، جام قهرمانی باشگاه های آسیا به 
غرب آمد و از دستان چشم بادامی ها که مدت ها بود 
بر آن سلطه داشتند، دور ماند. روز یکشنبه بود که دیدار 
برگشت فینال این تورنمنت مهم باشگاهی در آسیا 
برگزار شد و تیم الهلال عربستان با حساب ۲-۰ اوراواردز 
ژاپن را شکست داد تا بتواند پس از ۲۰ سال بار دیگر به 
قهرمانی آسیا برسد. اتفاقی که درست در سالی افتاد که 
تیم های ایرانی نتوانستند از مرحله یک هشتم نهایی 
بالاتر بیایند و عملکردی فراتر از فاجعه به ثبت برسانند. 
سال گذشته همین موقع ها بود که پرسپولیس ایران 
توانسته بود پس از شش سال طعم حضور در فینال را 
بالاخره نصیب یک تیم ایرانی کند و به نظر می رسید 
آسمان فوتبال ایران آفتابی باشد، اما عملکرد آن ها ظاهرا 

چیزی فراتر از یک جرقه در فوتبال ایران نبود.
سال ۲۰۱۹ برای فوتبال ایران سال دردناکی بوده است 
و احتمالا همه آرزو می کنیم که هرچه سریعتر این 
سال شوم به پایان برسد. سالی که شروع آن با ناکامی 
تلخ در جام ملت های آسیا و آن اتفاق عجیب در بازی 
مقابل ژاپن بود که در نهایت منجر به کنار گذاشته شدن 
سرمربی تیم ملی و خالی بودن نیمکت ایران به مدت 
دو ماه بود تا اینکه در نهایت »مارک ویلموتس« با هزار 
امید و آرزو آمد اما او هم در همین سال ۲۰۱۹ حالا 
جایگاه خودش را بخاطر دو شکست پیاپی در خطر 
می بیند و دیگر تیم ملی کشور اول آسیا هم نیست. 
این سال کابوس وار فقط مختص تیم ملی نبود و در 
عرصه باشگاهی هم ناکامی نمایندگان کشورمان در آسیا 
و حذف یکی یکی آن ها در مرحله گروهی، افتضاحی 

دیگر را برای فوتبال ایران در عرصه ملی به همراه آورد.
دقیقا در همین شرایط که پس از سال ها حکمرانی بر 

آسیا حداقل در عرصه ملی فوتبال ایران روند نزولی ای را 
طی می کند، دیگر کشورها سخت در تلاش و رقابت اند 
تا گوی سبقت را از یکدیگر بربایند. چه کسی باورش می 
شد در رده پیشرفت فوتبال باشگاهی، روزی کشورهای 
چین و قطر بر بام آسیا ایستاده باشند؟ دو کشوری که 
روزگاری اصلا در فوتبال آسیا به حساب نمی آمدند و 
امروز حالا کمپ هایی در سطح نیوکمپ و سنتیاگو 
برنابئو احداث می کنند که باشگاه های ما خوابش را هم 
نمی توانند ببینند! همین دیروز خبر رسید که چالش 
جدید پیش روی پرسپولیس و استقلال، بالا رفتن 
قیمت اجاره بهاء استادیوم آزادی است! وقتی تیم های ما 
درگیر چنین شرایطی هستند، چه موقع وقت می کنند 

که برای پیشرفت برنامه ریزی داشته باشند؟
در رنکینگ جدید کنفدراسیون فوتبال آسیا که بر اساس 
عملکرد تیم های باشگاهی دسته بندی شده، در صدر 
این جدول فوتبال چین قرار دارد. تیم »گوانژو اورگراند« 
از لیگ چین نتوانست به فینال آسیا راه پیدا کند اما به 
هر حال حضور سه تیم از این لیگ در مرحله حذفی 
باعث شد تا آن ها با ۱۰۰ امتیاز کامل صدرنشین باشند 
و جای قطر را بگیرند. شاید در صورتی که السد الهلال 
را شکست می داد و به فینال می رسید، رسانه معتبر 
تغییری در صدر جدول به وجود نمی آمد و امروز به 
جای قطری که حالا دوم است، باید به عنوان صدرنشین 
ازشان یاد می کردیم. پیشرفت لیگ این دو کشور به 
خصوص باشگاه هایی همچون السد و گوانژو و البته 
قهرمانی قطر در جام ملت های آسیا ۲۰۱۹، باعث شده 
تا احتمالا به زودی این دو کشور را از قطب های فوتبال 

آسیا به حساب بیاوریم.
رده های سوم و چهارم این رنکینگ با کمی تغییر و 
تحول نسبت به گذشته همراه بوده است. ، ژاپن که 
پیش از این خودش را در رتبه پنجم می دید، توانست 
با جهشی قابل توجه خودش را به رده سوم برساند. 
سامورایی ها علاوه بر نایب قهرمانی در جام ملت ها 
العاده در مقدماتی جام جهانی، سه  و عملکرد فوق 
نماینده درمرحله حذفی لیگ قهرمانان داشتند و همین 
موضوع سبب شد تا این صعود بزرگ را تجربه کنند. 
اما کره جنوبی با افت عجیبی که مواجه شده، سقوط 

کرد. رتبه چهارم هم با توجه به هنرنمایی های الهلال 
در جام ملت ها به دست عربستانی ها افتاده است. تیم 
الهلال عربستان موفق شد با شکست اوراواردز ژاپن به 
عنوان قهرمانی آسیا برسد. عملکرد خوب باشگاه های 
عربستانی سبب شد تا آن ها از رتبه هفتم به رده چهارم 
بیایند و بیشترین مقدار صعود را در بین ده کشور برتر 
رقم بزنند. اتفاقی که به هیچ وجه شانسی نیست با توجه 
با سیر صعودی عربستان در سال های اخیر و روندی که 
در سال های پیش رو با برگزاری بزرگترین بازی های 
اروپایی در پیش گرفته اند، به نظر می رسد باید شاهد 

رشد رتبه آن ها در سال های بعد نیز باشیم.
ایران می رسیم.  اینکه بالاخره به کشور خودمان  تا 
کشور ایران و همچنین تایلند تنها کشورها در جمع ۲۰ 
کشور اول هستند که تغییر رتبه در رنکینگ یاد شده 
نداشته اند! ایران در سال ۲۰۱۹ میلادی تغییرات زیادی 
را تجربه کرد؛ از جدایی کی روش، برانکو، شفر و... تا 
حضور مربیان جدیدی چون مارک ویلموتس، گابریل 
کالدرون، آندره استراماچونی و مصطفی دنیزلی اما با این 
حال تیم های ایرانی در لیگ قهرمانان ۲۰۱۹ به توفیق 
خاصی نرسیدند و با وجود حضور مربیان قبلی به نتایج 
خوب دست نیافتند تا برخلاف ژاپن، چین و عربستان 
صعودی را رقم نزنند. تیم های پرسپولیس، استقلال، 
ذوب آهن و سایپا نمایندگان ایران در لیگ قهرمانان 
آسیا بودند که از این جمع سایپا به مرحله گروهی نیز راه 
نیافت و سرخابی ها هم در همان مرحله گروهی حذف 
شدند. ذوب آهن نیز با وجود عملکرد خوب در مرحله 
گروهی، با شکست برابر الاتحاد از جمع تیم های آسیایی 
حذف شد. تا در کنار ناکامی ایران در جام ملت ها، این 
مساله مزید بر علت باشد تا جایگاه ایران تغییری نکند و 

در رده ششم باقی بماند.
حالا ما پایین تر از قطر، چین، ژاپن، عربستان و کره 
جنوبی بر رتبه ششمی تکیه زده ایم که همین حالا هم 
برای فصل بعد بسیار متضرر به نظر می رسد چرا که 
کشورهایی همچون استرالیا، امارات و حتی ازبکستان 
سال به سال در حال پیشرفت کردن هستند. کشوری 
همچون امارات که راه قطری ها را در پیش گرفته و 
برنامه بلند مدت برای فوتبالش چیده است. و از طرفی 

رسیدن به جایگاه کشورهایی که رتبه بهتری از ما دارند 
هم روز به روز دست نیافتنی تر به نظر می آید چرا که 
همواره فوتبال کشورهایی همچون ژاپن و .... در حال 
نزدیک شدن به سمت استاندارد های فوتبال اروپا است.
حال فوتبال ما اندر خم کدام کوچه است؟ اینکه برانکو 
بالاخره جانشین ویلموتس می شود یا اینکه فلان باشگاه 
بالاخره زمین تمرین پیدا کرد یا نه؟ همه این ها مسائل 
پیش پا افتاده ای است که تیم های درجه دو و سه آسیا 
هم از آن گذر کرده اند اما هنوز یکی از بزرگترین چالش 
های فوتبال کشور ماست ! در چنین شرایطی صحبت از 
پیشرفت کمی غیر منطقی و احمقانه به نظر می رسد. با 
»حرف« هیچ باشگاهی صاحب زمین تمرین اختصاصی 
و هیچ تیم ملی ئی دارای یک برنامه ریزی منظم نمی 
شود. از قدیم گفتن ؛»به عمل کار بر آید« ! ضرب المثلی 
که ظاهرا مسئولان زیاد به گوش شان نخورده و دلخوش 
به مصاحبه های دلگرم کننده ای که می کنند هستند.

فوتبال ما اندر خم کدام کوچه 
است؟ اینکه برانکو بالاخره 

جانشین ویلموتس می شود 
یا اینکه فلان باشگاه بالاخره 
زمین تمرین پیدا کرد یا نه؟ 
همه این ها مسائل پیش پا 
افتاده ای ست که تیم های 

درجه دو و سه آسیا هم از آن 
گذر کرده اند اما هنوز یکی از 
بزرگترین چالش های فوتبال 

کشور ماست ! در چنین 
شرایطی صحبت از پیشرفت 
کمی غیر منطقی و احمقانه به 

نظر می رسد ...


